
گروه اقتصادی - رئیس انجمن مراکز اســقاط و بازیافت خودرو، 
قیمت خودرو های فرسوده را اعلام کرد.

مشــهدی شریف رئیس انجمن اســقاط خودرو های فرسوده گفت: 
چند روز گذشــته قیمت خودرو فرسوده به طور عجیبی افزایش یافت در 
صفحه مراکز اسقاط خودرو چیزی بالغ بر ۴۰ هزار گواهی اسقاط به قیمت 

۳۵ میلیون تومان موجود است.
او گفت: فریب برخی از افراد ســود جو را نباید خورد قیمت واقعی 
خودرو فرســوده در حال حاضر بین ۳۵ تا ۴۲  و آن هم بســته به نوع و 

کیفیت خودرو است.
مشهدی شریف گفت: قیمت لاشه در حدود ۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان 
اســت که در مجموع با گواهی اســقاط حدود ۴۵ میلیون تومان می شود؛ 
قیمت خرید خودرو حدود ۳۵ تا ۴۰ میلیون تومان اســت بنابراین ســود 
ناخالص مراکز که شــامل ســود خالص و هزینه اسقاط می شود، حدود 
۵ میلیون تومان اســت. گفتنی اســت؛ پس از ارســال آیین نامه واردات 
خودرو هــای کارکرده به مجلس، یــک نماینده مجلس مفاد این آیین نامه 
۷ بندی را منتشــر کرد که آخرین بند آن به موضوع اســقاط خودرو های 
فرســوده و واردات خودرو مرتبط اســت. آخرین بند آیین نامه واردات 
خودرو های کارکرده به موضوع الزام اســقاط یک خودروی فرســوده به 
ازای هــر خودروی کارکرده وارداتی اشــاره دارد که مطابق با این بند هر 
فرد حقیقی و حقوقی برای واردات یک دســتگاه خودروی کارکرده باید 

گواهی اسقاط یک دستگاه خودروی فرسوده را دریافت کند.
به دنبال این موضوع برخی افراد سودجو و دلالان، حقیقت آیین نامه 
را کمی دســتخوش تغییر داده و با شایعه پراکنی اعلام کردند که با داشتن 
)خود( خودروی فرســوده می توانید برای واردات خودرو های کارکرده 
خارجی با عمر حداکثر پنج ســال اقدام کنند؛ بر این اســاس این موضوع 
آغــازی برای انتشــار آگهی های فروش خودرو های فرســوده در برخی 
ســایت های خرید و فروش شــد؛ تا جایی که قیمت برخی خودرو های 
مدل پایین همچون پیکان های دهه ۵۰ و ۶۰ به شکل عجیبی افزایش یافته 

و حتی تا ۵۰۰ میلیون تومان هم پیش رفت.

قیمت خودرو فرسوده اعلام شد

معاون سازمان بنادر خبر داد  :
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گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
اظهار داشــت: میراث سیاســت هایی 
هســتیم که ثمر آن ناتــرازی بانک ها 
شــده  اســت. البته درباره ناترازی ها 
آدرس نادرســتی می دهند این اســت 
که تســهیلات تکلیفی عامل ناترازی 
شــده اما ناترازی ارتبــاط چندانی به 
تســهیلات تکلیفی ندارد.سید احسان 
خانــدوزی در مراســم رونمایــی از 
صندوق بازنشســتگی تکمیلی با بیان 
اینکه نکته مهم در صندوق ها این است 
که باتوجه به سیاست های چند ساله و 
رویه های تنظیم گری که در ســال های 
گذشــته به اجرا رســیدند صندوق ها 
مبتلا به ناترازی هستند، اظهار داشت: 
البته ناترازی صندوق ها تنها به ایران ما 
اختصاص ندارد و مبتلابه در کشورهای 
دیگر اســت. ناتــرازی در صندوق ها 
بتدریج رخ می دهد و علاج آن هم باید 

به تدریج انجام شود البته هر چه علاج 
طولانی باشد هزینه های علاج افزایش 

پیدا می کند.
وی ادامه داد: میراث سیاست هایی 
هســتیم که ثمر آن ناتــرازی بانک ها 
شــده  اســت. البته درباره ناترازی ها 
آدرس نادرستی می دهند این است که 
تسهیلات تکلیفی عامل ناترازی شده 
اما ناترازی ارتباط چندانی به تسهیلات 
تکلیفــی نــدارد. اساســا بانک های 
غیردولتی که تکلیفی متوجه آنها نیست 
یا این تکالیف را به اجرا نرساندند چرا 

ناترازی دارند؟
وزیر اقتصاد گفــت: برای علاج 
ناتــرازی تدابیر و پیشــنهاداتی کوتاه 

مــدت را در لایحــه بودجــه ۱۴۰۱ 
گنجاندیــم که مورد قبول مجلس قرار 
نگرفــت اما فصلی را هــم برای رفع 
ناتــرازی صندوق هــا در برنامه هفتم 
در نظر گرفتیم و می تواند ســند وفاقی 
بین مجلس و دولت باشــد که مشکل 

ناترازی ها در ۵ سال آینده حل شود.
خانــدوزی ادامه داد: شــاید در 
اجــرای ایــن تدابیــر در کوتاه مدت 
نارضایتــی اتفــاق بیفتــد امــا مردم 
می خواهند  سیاســت مردان، سیاستی 
را طــرح کنند کــه منافع ملــی را  در 
نظر بگیرند و این سیاســت ها باید در 
ســال های گذشته انجام می شد.وی با 
اشــاره به صندوق های سرمایه گذاری 

تاکید کرد: خوب است که تحلیلگران 
بــه این موضوع اشــاره کنند که ما هر 
قدر بتوانیم سرمایه گذاری غیر مستقیم 
را گســترش دهیم به همان می توانیم 
به ثبات و حرفه ای شــدن بازار سرمایه 
کمــک می کنیم و از این طریق می توان 
بازار ســرمایه باثبات و حرفه ای داشته 
باشــد که بیش از اینکه نارضایتی خرد 
 ایجــاد کند ،بــه نفع ســرمایه گذاران 
باشــد. خاندوزی با بیان اینکه سرمایه 
گــذاری در صندوق هــا در دو ســال 
گذشته از کمتر از ۲۰ درصد به حدود ۵۰ 
درصد رسیده است ، اظهار داشت:  یکی 
از اقدامــات دولت این بود که صندوق 
های سرمایه گذاری به صورت تکمیلی 

داشته باشیم که همه بازنشستگان بتوانند 
از ظرفیت این صندوق ها استفاده کنند 
و آلیــن طریق می توان به رفع ناترازی 
 هــا و بهبود به تــراز صندوق ها کمک 
کرد. وزیر اقتصاد با بیان اینکه باید سهم 
صندوق ها را در بازار بیشتر کنیم، ادامه 
داد: البته صندوق هــا بازیگر نو ظهور 
نیستند اما میدان داری و نقش محوری 

آنها حایز  اهمیت است.
وی تاکید کرد: هرچند نهادهایی 
در بازار سرمایه ایجاد می شوند اما برخی 
از آنها به صورت کاریکاتوری باقی می 
ماننــدو امیدواریم نقش محوری  برای 
این مجموعــه رخ دهد.وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه متن برنامه هفتم در کمیسیون 

برنامه هفتم آماده شــده و آماده ارائه در 
صحن علنی است، گفت : برنامه هفتم 
بهانه خوبی برای سیاست مداران است 
که از روزمرگی و تصمیم واکنشی عبور 
کنند و با افق ۵ ســاله را برای برنامه ها 
را در نظر بگیرند و برنامه هفتم یکی از 
بهتریــن فرصت ها برای عبور از کوتاه 

نگری است.

گروه اقتصادی - معاون سازمان 
بنادر با بیان اینکه هیات وزیران مجوز 
خرید کشتی های دست دوم برای خزر 
را صادر کردند، گفت: براساس توافق 
با روسیه زمان تردد کشتی جدید ایران 
از ولگا با حذف تغییر پرچم به روسیه، 
از یک سال به دو هفته کاهش پیدا کرد.
مجید علی نازی از موافقت دولت 
با خرید کشــتی های دست دوم برای 

خزر خبر داد و گفت: در سیاست های 
تســهیلات از محل وجوه اداره شده، 
سازمان بنادر علاوه بر ساخت کشتی، 
به خرید کشــتی نو و دســت دو نیز 
تسهیلات می پردازد و افراد می توانند 
نســبت به خرید کشتی دست دوم از 
کشورهایی مانند قزاقستان اقدام کنند.

وی بــا بیان اینکه ایــن اقدام در 
جهت توسعه کریدور شمال-جنوب 

انجام می شــود، ادامــه داد : از هیات 
وزیران مجــوز ویژه گرفتیم که حتی 
برای خرید کشتی و شناورهای دست 
دوم تســهیلات ارایه دهیم. این مجوز 
تنها برای تامین نــاوگان دریای خزر 
اســت و محدود به کشــور قزاقستان 
نمی شــود، افراد از هر کشــوری که 
خریداری کنند این تســهیلات به آنها 

اختصاص داده می  شود.

معاون دریایی ســازمان بنادر با 
اشاره به توافقات جدید با روسیه تاکید 
کرد: با کشــور روسیه تفاهمی انجام 
شده  اســت که زمان تغییر پرچم را از 
یک ســال به دو هفته کاهش داده ایم. 
پیش از این دستورالعمل داخلی کشور 
روسیه به شکلی بود که یک سال زمان 
می برد تا کشتی خریداری شده از آنجا 
به مقصد نهایی منتقل شود و امروز این 

زمــان را به دو هفتــه کاهش دادیم که 
کشتی از ولگا به کشورمان منتقل شود . 
علی نازی افزود: پیش از این طبق 
قوانین روسیه هر کشتی که خریداری 
می شد برای انتقال در ابتدا باید به پرچم 
روسیه تغییر داده می شد و وقتی به ایران 
می رسید دوباره پرچم تغییر می کرد اما 
امروز این سختگیری ها برداشته شده 
و با تسهیل گری های صورت  گرفته، 

کشتی با پرچم ایران طی دو هفته وارد 
آب های ایران می شود.

وی گفت: در حــال حاضر، در 
مســیر خزر با افزایــش تقاضا برای 
حمل کالا مواجه هســتیم اما ناوگان 
دریایی محدود اســت از این رو برای 
پاســخ به این نیاز و توسعه ناوگان این 
تســهیل گری در بخش خرید ناوگان 

انجام شده است.

وزیر اقتصاد:

دربارهناترازیبانکهاآدرسنادرستیمیدهند

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- معضل رسوب 
کالا در بنــادر و گمــرکات تبدیــل به 
یکی از ســوژه های تکراری اما دردآور 
اقتصاد ایران شده است، موضوعی که 
هرازگاهی در خــلال بازدید مقامات 
ارشد از بنادر و گمرکات، تبدیل به تیتر 
یک رسانه های کشور شده اما به سرعت 
فراموش می شــود. نمایــش تصاویر 
کالاهای اساسی که پس از مدت طولانی 
حضور در انبارها، در آستانه نابودی قرار 
دارد؛ در شرایطی که عرضه و تقاضا در 
بازار به هم خورده و تولیدکنندگان بعضاً 
با کمبــود و گرانی همین کالاها روبرو 
هستند، حکایت بسیار دردناک و عجیبی 
است که افکار عمومی را بیش از پیش 
نسبت به نظام حکمرانی اقتصادی ناامید 
می کند.به صورت دقیق تر می توان گفت 
که رســوب کالا به خصوص کالاهای 
اساسی و نهاده های دامی در گمرکات 
کشــور چالشی اســت که همواره در 
ســال های اخیر مشــکلات فراوانی 
برای بخش های تولیدی به ویژه مرغ و 
تخم مرغ ایجاد کرده و نتیجه آن کاهش 
عرضه و افزایــش قیمت محصولات 
وابســته بوده اســت. بررسی ها نشان 
می دهــد، رســوب کالا در گمرکات 
کشور طی ســال ۱۴۰۱ افزایش داشته 
اســت؛ به طوری که بر اســاس اعلام 
مقامات گمرک در بهمن ماه سال گذشته 
۸ میلیون تن کالای اساسی و واسطه ای 
در بنادر کشور در انتظار ترخیص بوده 
است.با توجه به آمار تجارت خارجی 
در ســال ۱۴۰۱، ارزش هــر تن کالای 
وارداتی به کشــور حــدود ۱۶۰۰ دلار 

بوده است، بنابراین چیزی حدود ۱۲.۸ 
میلیــارد دلار کالا در بنادر و گمرکات 
کشور، منتظر ترخیص بوده که هر روز 
تأخیر در آن ارزش و کیفیت این کالاها 
را کاهش می دهــد و تبعات اقتصادی 

زیادی را به دنبال خواهد داشت.
بر اساس گزارش بازوی پژوهشی 
مجلس، که در انتهای سال گذشته منتشر 
شد؛ دپوی کالاهای اساسی در بندر امام 
خمینــی )ره( از دی ۱۴۰۰ تــا دی ماه 
۱۴۰۱، حدود ۳۳ درصد افزایش داشته 
است. از مجموع ۳ میلیون و ۵۰۷ هزار 
تن کالاهای اساسی دپو شده، ۲ میلیون 
و ۷۵۱ تــن معادل ۷۸ درصد آن مربوط 
به نهاده های دامی شامل )دانه جو، دانه 
ذرت، کنجاله سویا و دانه های روغنی( 
است.چنانچه مقادیر موجود در لنگرگاه 
و پای اســکله هم به مقادیر موجودی 
نهاده هــای دامی در انبار اضافه شــود، 
مجموع نهاده های دامی در انبار، لنگرگاه 
و پای اســکله ۴ میلیون و ۶۴۵ هزار تن 
خواهد بود. رسوب نهاده در بنادر کشور 
باعث شده برخی از بخش های تولیدی 
نظیر مرغداران گوشــتی کشور از نظر 
دسترسی به نهاده های دامی در مضیقه 
جــدی قرار گرفته و به دلیل هزینه های 

بالا میزان تولید کاهش یابد.
دلایل رسوب کالا چیست؟

روایت غالبی کــه به طور مکرر 
در جریان بازدیدهای مرســوم مقامات 
مســئول از پدیده رسوب کالا، مطرح 
می شــود ایــن اســت کــه علی رغم 
نیازمندهای شدید به کالاهای اساسی 
در بــازار، بــه دلیــل پیچیدگی هــا و 
سختگیری های اداری، امکان ترخیص 
کالا به وجود نمی آیــد و این موضوع 

موجب فســاد کالاهای اساســی در 
گمــرکات و مبادی ورودی کشــور 
می شــود؛ بدین ترتیــب ضمن اینکه 
ســرمایه کشــور از بین رفته، حتی در 
مواردی فاسد شدن این کالاها موجب 
تخریب انبارها و سرایت فساد به سایر 
کالاها نیز می شــود. اما آیا اتکا به چنین 
روایتــی برای قضــاوت در این مورد 
الزاماً صحیح اســت؟! بر این اســاس، 
کارشناســان دلایل متعــددی را برای 
رســوب کالا در گمرکات کشور بیان 
می کنند که مهم ترین آن را عدم تأمین ارز 
و سرمایه در گردش کافی، ثبت سفارش 
در حجم بالا بدون در نظر گرفتن شرایط 
کشور و زمان بر بودن برخی رویه های 
ثبت سفارش و ترخیص کالا می دانند.

همچنین آنگونه که کارشناســان مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
روایــت کرده اند؛ به طــور کلی، اقلام 
موجود در انبارهای گمرکی، یا اساســاً 
هنوز به گمرک اظهار نشــده اند )طبق 
قانون امور گمرکی، بدون محاسبه مدت 
زمان اظهارنظر قطعی گمرک، مهلت ۵ 
ماهــه ای برای توقف کالا در گمرکات 
در نظر گرفته شــده( و یا اینکه متروکه 
یا ضبطی هســتند )طبق اســتعلامات 
گمرک، کالا فاقد مجوزهای لازم برای 
ورود به کشــور تشخیص داده شده و 
یا اینکه شــامل اقلام ممنوعه، قاچاق 
یــا دارای حکم قضائی اســت(.البته 
حالت دیگری بــرای کالاهای موجود 
در گمرکات وجود دارد؛ ممکن اســت 
صاحب کالا، تشریفات گمرکی را طی 
کرده و در این شرایط، مهلت یک ماهه ای 
دارد تــا با ترخیص از گمرک از متروکه 
شدن کالا جلوگیری کند، در این حالت 

ممکن است به هر دلیلی مهلت در نظر 
گرفته شــده با موافقت گمرک تمدید 
شــود و کالا در گمــرک بماند.یکی از 
علــل رایج ماندگاری کالا در گمرکات 
این است که با وجود اتمام مهلت های 
مقرر، کالا نه به گمرک اظهار شــده و نه 
اینکه متروکه محســوب شود؛ برخی 
از این اقلام اساســاً فاقد ثبت سفارش 
بوده، به کشــور وارد می شوند و سپس 
با پیگیری های مکرر و ایجاد فشــار بر 
نهادهای مربوطــه، به صورت موردی 
مجــوز ورود به کشــور اخذ می کنند؛ 
برخــی دیگر از این اقــلام دارای ثبت 
سفارش هم هستند اما در تخصیص و 
تأمین ارز ناکام مانده اند و به همین دلیل 
در گمرکات ماندگار شده اند.همچنین 
یکی دیگر از علل رسوب کالا، صدور و 
تأیید ثبت سفارش توسط سازمان های 
ذیربط بدون توجه به محدودیت های 
ارزی و ســقف مورد نیاز کشور است. 
بررسی ها نشان می دهد در تأیید مجوز 
ثبت ســفارش از ســوی دستگاه های 

مذکور نه تنها سقف تعیین شده، رعایت 
نمی شــود؛ بلکه در مــواردی چندین 
برابر بیشتر از نیاز استراتژیک کشور نیز 
ثبت سفارش صادر شده است. بنابراین 
مقادیر زیادی کالا با اخذ ثبت سفارش، 
وارد انبارهای گمرکی می شوند اما به دلیل 
عدم تخصیص، تأمین یا تأیید منشــأ 
ارز، امکان ترخیص نخواهند داشــت؛ 
درحالیکه در اغلب موارد، ارز مورد نیاز 
واردات نیز از کشور خارج شده است.

برای واضح تر شدن جریان می توان به 
عنوان نمونه به وضعیت گوشت اشاره 
کرد؛ در ماه های اخیر شــاهد افزایش 
قیمت گوشت و مرغ بوده ایم، هرچند 
برخی از کارشناســان اقتصادی این امر 
را بــه تأثیر حذف ارز ترجیحی مرتبط 
می دانند، اما بررسی دقیق ماجرا نشانگر 
عــدم تعادل در عرضه و تقاضا اســت 
که صفوف خرید مرغ و گوشــت نیز 
مهر تأییدی بر این ادعا اســت.عجیب 
اینجاســت که در همین مدت ۱۱۰ تن 
گوشــت برزیلی یخ زده به مدت یک 

سال در بنادر کشور وجود داشته است؛ 
امــا عزمی برای ترخیــص این کالای 
اساسی وجود نداشته و نتیجه واردات 
دیرهنگام گوشــت منجمــد یخ زده، 
افزایــش عجیب وغریب این محصول 
بوده است به گونه ای که در حال حاضر 
گوشت کشتار روز با قیمت کمتر از ۴۰۰ 
هزار تومان در دسترس نیست.از سوی 
دیگــر به عقیده برخی از کارشناســان 
صنایع غذایی، انبارداری گوشت یخ زده 
موجب کیفیت نامطلوب آن شده و در 
نهایت مواد مغذی آنکه برای ســلامتی 

بدن مفید است، حذف می شود.
کالاهایی که حبس می شوند 

و مصوباتی که کارساز نیستند
عدم هماهنگی و ارتباط سامانه ها

همچنین می توان به این موضوع 
اشــاره کرد که در سال گذشته افزایش 
نــرخ ارز تخصیصــی بــه کالاهای 
اساســی از ۴,۲۰۰ تومــان به ۲۸,۵۰۰ 
تومــان و موضوع تأمیــن نقدینگی و 
ســرمایه در گردش، چالش های جدی 

برای شــرکت های واردکننده کالاهای 
اساسی ایجاد کرد؛ وضعیت به گونه ای 
رقم خورد که حتی سیســتم بانکی نیز 
نتوانســت در این خصــوص کمک 
قابل توجهی داشــته باشــد. از طرفی 
ثبت ســفارش کالاهای اساسی توسط 
وزارت صمت و جهاد کشــاورزی به 
دلیل شرایط حاکم بر جهان به خصوص 
جنگ روسیه و اوکراین افزایش یافت؛ 
به همین دلیل رسوب کالاهای اساسی 
در گمرکات کشور افزایش یافت و در 
آبان ماه ســال گذشته به رقم بی سابقه ۴ 
میلیون تن رسید.در حال حاضر تعداد 
زیادی کشــتی در لنگــرگاه بندر امام 
خمینی )ره( هســتند و روزانه مجبور 
بــه پرداخت حدود ۳۵ تا ۴۰ هزار دلار 
دموراژ هستند؛ در محاسبه هزینه دموراژ 
با فرض آنکه تخلیه کشــتی با محموله 
۶۰ هــزار تن فقط یک روز بیشــتر از 
حالت معمول طول بکشد رقمی معادل 
۴۰۰ هزار دلار هزینه مازاد به بیت المال 
تحمیل خواهد شــد. با لحاظ نرخ دلار 
نیمایی )۲۸۵ هــزار ریال( هزینه مازاد 
تحمیلی به ازای توقف هر کشتی بیش 

از ۱ میلیارد تومان در روز خواهد بود.
علاوه بر ایــن، عدم هماهنگی و 
ارتباط ســامانه ها، میان سازمان اموال 
تملیکی، گمرک و سازمان بنادر، اطلاع 
از موجودی انبارها و کشتی های موجود 
در بنادر و بــار آن ها را با چالش روبرو 

کرده است.
مصوباتــی کــه کارســاز 

نیستند
بررسی اخبار نشان می دهد تقریباً 
یک ســال پیــش، در اوایــل مردادماه 
سال گذشــته، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا به موضوع ساماندهی 
واردات از طریــق تقویــت نظام ثبت 
ســفارش و به کارگیری سازوکارهایی 
بــرای جلوگیری از رســوب کالا در 
گمــرکات ورود کرده و تصمیماتی در 

این زمینه نیز به تصویب رسیده است.
مطابق با اطلاعات منتشــر شده 
از مصوبات این جلســه، مقرر شــد به 
جهت بهبود وضعیت واردات، ضوابط 
و مقــررات لازم در ایــن زمینه تهیه و 

برای بررســی و تصویب به جلســه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا ارائه شــود تا انضبــاط در واردات 
از جملــه الزام واردکننــدگان به ثبت 
سفارش و جلوگیری از رسوب کالاها 
در گمرکات کشور محقق شود. شواهد 
بیانگر آن است که با وجود گذشت یک 
ســال از این اخبار، این مصوبه نیز خود 
به نوعی درگیر رســوب شده است؛ به 
گونه ای کــه علی رغم تصویب لایحه 
پیشنهادی »پیشگیری و مقابله با رسوب 
کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی« در 
هیئت دولت در دی ماه ســال گذشته، 
این مصوبه هنوز به مجلس ارائه نشده 
اســت. پیگیری ها حاکی از آن است که 
 این مصوبه در حال حاضر در راهروهای 
دولت و در کمیسیون های مختلف دولت 
دست به دست می شود و گویا کاملًا به 
دست فراموشی سپرده و بایگانی شده 
اســت. البته علی خضریان، سخنگوی 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای 
اســلامی در این خصوص می گوید: 
دولــت اعلام کرده قصد ارائه لایحه ای 
برای پیشگیری و مقابله با رسوب کالاها 
در مبادی ورودی کشــور دارد که این 
موضوع همچنان انجام نشده است، اما 
آنچه که مشخص است باید سازوکاری 
اعمال شود تا هر کالایی که بدون ثبت 
سفارش وارد کشــور می شود، از ابتدا 
تخلیه نشــود و یا کالاهایی که اعلامیه 
تأمین ارز آن در ســامانه جامع تجارت 
وجود ندارد، در گمرکات متروکه نشود 
تا موجبات سوءاستفاده در آینده پیش 
نیاید. رسوب کالا و ماندگاری کالاهای 
اساســی و احتمال ایجاد چالش های 
ناشــی از رسوب می تواند آسیب مالی 
به دولت و شــرکت های ذی نفع وارد 
کند بنابراین چنانچه برخی اصلاحات 
قانونــی همچــون تصویــب لایحه 
پیشگیری از رســوب کالا انجام شود، 
طبیعتــاً هم در رونــد عرضه کالاهای 
اساسی و هم در موضوع مدیریت بهینه 
منابع ارزی شاهد تحول جدی خواهیم 
بــود اما با این وجود تعلل دولت در این 

زمینه بسیار جای تأمل دارد.

کالاهایی که حبس می شوند و 
مصوباتی که کارساز نیستند!

به اذعان کارشناسان رسوب کالا معضلی است که می تواند توازن عرضه و تقاضا را حتی در کوتاه مدت، بر هم بزند
 با این حال همچنان وضعیت لایحه پیشگیری از رسوب کالا در مبادی ورودی کشور بلاتکلیف است.

گروه اقتصادی - در شرایطی به 
سر می بریم که ۱۲ میلیون لیتر ناترازی 
بنزیــن وجــود دارد و مدیریت آن به 
شدت دشوار شده است؛ شاید بهترین 
راه برای برون رفت از چنین مشــکلی 
احیای دوباره ستاد مدیریت سوخت 
باشــد.افزایش بی رویــه مصرف و 
ناتــرازی بنزین به یکــی از مهمترین 
مســائل روز تبدیل شده مشکلی که 
ممکن بود در ســال های گذشــته نیز 
تجربه کنیــم اما برای جلوگیری از آن 
کار گروهی بــا اختیارات ویژه تحت 
اداره اعضای هیئت دولت با ساختار فرا 
دستگاهی ایجاد شد و ستاد مدیریت 

حمل و نقل و سوخت نام گرفت.
ســتاد مدیریت حمــل و نقل و 
سوخت از سال ۱۳۸۵ با هدف برنامه 
ریــزی راهبردی در مدیریت مصرف 
و تأمین سوخت، سیاست گذاری در 
ســهمیه بندی بنزین، کارت هوشمند 
ســوخت، توسعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی، خروج خودروهای فرسوده 
و برخی از هماهنگی های بین به عنوان 
تنها دستگاه فرا سازمانی آغاز به کار کرد 
اما زمانی که این ســتاد داشت به بلوغ 
می رسید به یکباره با تصمیمی غیر قابل 

توجیه فرایند انحلال آن در دولت قبل 
آغاز شد.

انتقــال ســتاد مدیریــت 
مصرف ســوخت بــه راهداری 

اشتباه بود
اواســط ســال ۹۴ بود که ستاد 
مدیریــت حمل و نقل و ســوخت 
به ســازمان راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای منتقل شد، این انتقال بر اساس 
تصمیم هیــأت وزیران و اصلاح ماده 
)۲۳( آئین نامه اجرایی قانون توســعه 
حمل و نقل عمومی و مدیریت مصرف 
سوخت صورت گرفت. اما همین امر 
واکنش های زیادی را به دنبال داشــت 
عده ای چنیــن انتقالــی را مثمر ثمر 
می دانستند و برخی از کارشناسان این 
اتفاق را منجر به از دست رفتن کارآیی 

این ستاد می دانستند.
اخیراً با گذشــت ۸ سال علیرضا 
احمدی سرپرســت ســتاد مدیریت 
حمل ونقــل و ســوخت از تصمیم 
اشــتباه چنین انتقالی ســخن به میان 
آورده و گفته است: هدف عالیه شکل 
گیری ســتاد سوخت بحث مدیریت 
حمل ونقل عمومی و مدیریت مصرف 
ســوخت بود.وی ادامــه داد: در واقع 

پیگیــری مصوبات ســتاد تبصره ۱۳ 
وظیفه اصلی این ســتاد بــود. در آن 
زمــان برای این که اهمیت حمل ونقل 
را نشــان دهند و مصرف سوخت را 
مدیریــت کننــد، کارگروهی تحت 
عنوان "مدیریت حمل ونقل عمومی 
و مصرف ســوخت" تشــکیل شد. 
اختیارات این کارگروه در حد اصول 
۱۲۷ و ۱۳۸ قانون اساســی بود، یعنی 
به عنوان نماینده ریاســت جمهوری 

اختیارات هیئت وزیران را داشت.
به گفته احمدی سال ۹۲ تصمیم 
گرفته شد که ستاد مدیریت حمل ونقل 
و ســوخت از ریاســت جمهوری به 
وزارت راه و شهرســازی منتقل شود. 
ماهیت کار ستاد فرابخشی بود؛ وزارت 
راه و شهرسازی یکی از جاهایی بود که 
موارد را پیگیری می کردیم. این که ستاد 
زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی 
شد خیلی از مسائل را تحت الشعاع قرار 
داد.وی اظهار کرد: خود تصمیم گیران 
این موضوع نیز پــس از مدتی به این 
نتیجه رســیدند، واقعاً خیلی از کارها 

مغفول ماند.حســین هاشمی معاون 
اســبق ســتاد مدیریت حمل و نقل و 
ســوخت کشــور گفت: وجود یک 
مجموعه سیاســت گــذار و ناظر بر 
اجرای سیاســت های انرژی می تواند 
به ساماندهی مصرف در کشور کمک 
کند.اکنون شــاهد افزایــش بی رویه 
مصرف بنزین هســتیم، همین شرایط 
ممکن بود در ســال ۸۵ اتفاق بیفتد که 
با تشــکیل کارگروه ویژه و اختیارات 
ویژه بــه افــرادی در اعضای هیئت 
دولت ســاختار فرا دستگاهی ایجاد 
شــد.به گفته این کارشناس انرژی در 
نهاد ریاست جمهوری، این کارگروه 
بــا برنامه های کوتاه مدت، میان مدت 
و بلند مدت برای مصرف بنزین یعنی 
۱۷ ســال پیش طراحی شد.با اجرای 
سیاست های مدیرت عرضه بنزین و 
مدیریت تقاضای سفر در بخش حمل 
و نقل کاهش چشمگیری در مصرف 
بنزین داشتیم در حالی که خودروهای 
مورد استفاده در آن زمان خودروهای 
کاربراتوری پرمصــرف بودند ولی با 

مدیریت مصــرف کاهش اتفاق افتاد.
هاشمی با اشاره به اینکه بودجه خوبی 
در بخش هایی مانند بخش نوســازی 
خودروهای فرسوده در بخش اصلاح 
ســاختار تخصیص بنزیــن، دولت 
الکترونیــک و توســعه حمل و نقل 
عمومــی تخصیص پیدا کرد، توضیح 
داد: بودجــه تخصیــص یافته به این 
بخش ها معمولاً از محل صرفه جویی 
مصرف بنزین تأمین می شــد.انرژی 
اجرای چنین سیاست های در یک دهه 
منجر به مدیریت مصرف بنزین شد. اما 
متأسفانه با سیاست های اشتباه دولت 
یازدهم سازمان حمل و نقل سوخت 
در سال ۹۵ منحل و در قالب یک اداره 

کل در سازمان راهداری ادغام شد.
تبعات انحلال ستاد مدیریت 
سوخت؛ افزایش مصرف سوخت

وزارت نفت با سیاست و برنامه 
ریزی اشــتباهی که پیش گرفت یعنی 
سیاســت تک نرخی کردن بنزین را 
دنبال کرد و زیر ساخت سهمیه بندی 
بنزین را توسعه ندادند و حذف کردند 

که اکنون شــاهد شرایط نا به سامان در 
مصرف بنزین هستیم که ریشه و علت 
آن انحلال ستاد مدیریت سوخت بوده 
اســت بدون توجه به سیاســت های 
کلان و قوانین برنامه ای از جمله قانون 
توسعه حمل و نقل و سوخت که سال 
۸۶ توسط مجلس به تصویب رسید. 

هاشمی با اشــاره به مصرف بی 
رویه انرژی در ۵ ســال گذشته خاطر 
نشــان کرد: در سال های اخیر مصرف 
انــرژی در بخش های مختلف اعم از 
بنزین، گازوئیل، گاز خانگی و ســایر 
حامل های انرژی به شــدت افزایش 
پیدا کرده است بنابر این نیازمند تشکیل 
کارگروه ویــژه مدیریت انرژی برای 
جلوگیری از ناترازی بیشــتر مصرف 
و اصلاح الگوی مصرف، بهینه سازی 
مصــرف، ایجاد اقدامات قیمتی و غیر 
قیمتی برای کاهش مصرف و منابعی 
که از این محل آزاد می شود در چرخه 
و مدیریــت مصرف قــرار بگیرد به 
عنوان مثال؛ توسعه حمل و نقل، ایجاد 
تکنولوژی و زیر ســاخت های جدید 

که نیازمند اختیارات ویژه ای اســت. 
احیای این سازمان منوط به اختیارات 
کامل است تا بتواند وزارت نفت، راه، 
وزارت کشور را و سازمان های مرتبط 
را در یک راستا هماهنگ کند و از طرف 
دیگر باید مصوبات و قوانین و مقررات 

را به روز رسانی کند.
قوانین جدید لازمه مدیریت 

مصرف سوخت
به گفته این کارشناس انرژی در 
حال حاضــر قوانین و مقررات حوزه 
مصــرف عمر ۱۴ و ۱۵ ســاله دارد و 
مربوط به دولت دهم اســت. زیرا در 
دولــت یازدهــم و دوازدهم وقفه ای 
ایجاد شد و سیاســت های مدیریت 
مصرف دنبال نشد و این بحرانی که در 
مصرف بنزین وجود دارد ریشه در عدم 
توجه دولت قبل به مقوله مصرف بنزین 

و انحلال آن مجموعه است.
برای شــکل گیــری دوباره این 
مجموعــه ابتــدا بایــد مجموعه ای 
بــا اختیــارات لازم شــکل بگیرد و 
کارگروه هایــی بر اســاس اصل ۱۲۷ 
قانون اساسی که از طریق رئیس جمهور 
داده می شد اجرا شود و در نهایت باید 
منابع لازم به این مجموعه اختصاص 

پیــدا کند تا بتوانــد در برنامه هایی که 
دارد پیشــروی کندهاشمی در خاتمه 
اضافه کرد: در صورت شــکل گیری 
دوباره ستاد مدیریت سوخت کشور 
به شکل گذشته باید متناسب با شرایط 
فعلی برنامه ریزی جامع تری بر اساس 
قوانین و مقررات داشــته باشــد و در 
نهایت فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
دقیق به مردم است که مردم بدانند چه 
منابع و ثروتی از کشــور هدر می رود 
منابعی که ذخیره نسل های فرداست و 
با صرفه جویی در راســتای بهبود رفاه 
زندگی خود گام بــر دارند که امکان 
صرفه جویی ۱۰ تا ۱۵ درصدی وجود 
دارد کــه در این صورت می توان آن را 
به توسعه زیر ساخت های حمل و نقل 
عمومی در جهت رفاه مردم اختصاص 
داد.به نظر می رسد با توجه به ناترازی 
۱۲ میلیون لیتری بنزین و کسری گاز 
در زمستان بهترین راه برای پشت سر 
گذاشتن این مشــکلات احیای ستاد 
مدیریت مصرف ســوخت به معنای 
یک سازمان فرادســتگاهی باشد که 
دارای اختیارات ویژه باشد. هم اکنون 
جای خالی این ستاد به شدت احساس 

می شود.

شروعناترازیبنزینباانحلالیکستاد!

رســوب کالا و مانــدگاری کالاهای اساســی و احتمال ایجاد چالش های ناشــی از رســوب 
می توانــد آســیب مالی به دولت و شــرکت های ذی نفــع وارد کند بنابرایــن چنانچه برخی 
اصلاحــات قانونی همچون تصویب لایحه پیشــگیری از رســوب کالا انجام شــود، طبیعتاً 
هــم در روند عرضه کالاهای اساســی و هــم در موضوع مدیریت بهینه منابع ارزی شــاهد 
تحــول جــدی خواهیم بود اما با این وجــود تعلل دولت در این زمینه بســیار جای تأمل دارد.
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